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Nasza Działalność

BIURA:
Kancelaria
wt-pt godz. 10:00-12:30 
          i 16:00-17:30

Akcja Katolicka
ostatni wt m-ca godz. 19:00

Biuro Radia Maryja
nd godz. 11:00
czw godz. 17:00

Poradnia Życia Rodzinnego
pon i śr godz. 18:30 
oraz w innym czasie 
dogodnym dla narzeczonych

Caritas
wt godz. 15:00

RUCHY:
Żywy Różaniec
1 nd m-ca godz. 9:00

Duchowa Adopcja Dziecka 
Poczętego
2 śr m-ca godz. 16:30

Wspólnota dla Intronizacji NSPJ
pt godz. 16:30 gdy danego 
 dnia przed Mszą św. wieczor-
 ną jest jakieś nabożeństwo
pt godz. 17:00 gdy nie ma 
 nabożeństwa przed Mszą św. 
 wieczorną
pt godz. 16:00 w pierwsze 
 piątki miesiąca.

GRUPY:
Duszpasterstwo Niewidomych
2 ndz m-ca:
godz. 14:30 Różaniec
godz. 15:00 Msza św.
Ruch Światło-Życie
śr godz. 19:00

Fraternia
pt godz. 19:00

Odnowa w Duchu Świętym
pt godz. 19:00

Wspólnota Rodzin 
św. Maksymiliana
3 sb m-ca godz. 15:00

Kręgi Domowego Kościoła
spotkania raz w miesiącu

Franciszkański Zakon 
Świeckich
1 nd m-ca godz. 15:00

Rycerstwo Niepokalanej
czw godz. 19:00

Sobotnia Szkółka
sb godz. 16:00

Duszpasterstwo 
głuchoniemych
3 nd m-ca godz. 14:30

Miting AA
czw godz. 18:00

Orkiestra parafialna
śr godz. 19:00 w salce górnej

DIAKONIE:
Chór „Symfonia”
wt i pt godz 18:00

Ministranci i lektorzy
sb godz. 9:30

Schola „Promyki”
pt godz. 16:30
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Pokój i Dobro
Z życia Parafi

Kartki z kroniki klasztornej i parafi-
alnej
Kartki z Ksiąg Kancelaryjnych
Na Ukrainie chcemy być silni 
wiarą i żyć w pokoju

Spotkanie Młodych w Taize

Głos grup duszpasterskch
Spektakl Teatralny
Wystawa “Bogosławieni i 
męczennicy Gdańscy”
Akt zawierzenia matce Bożej
Sanktuarium w Licheniu

Coś Dla ducha
Święty Maksymilian Maria Kolbe – 
Rycerz Maryi
16.06.2019r. - Niedziela Trójcy 
Przenajświętszej.
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Drodzy Czytelnicy Parafialnego Pisma „Ze 
Wzgórza”!
Po 40 dniach kroczenia drogami wielko-
postnego nawrócenia po raz kolejny przeży-
wamy Święta Zmartwychwstania Pańskiego. 
Pragniemy na nowo z otwartym sercem ce-
lebrować Misteria zbawcze. Chcemy jesz-
cze raz dziękować Jezusowi za Jego Mękę, 
Śmierć i Zmartwychwstanie. Są one bowiem 
dowodem miłości Boga do każdego z nas.
Dzieląc się radością z faktu, że Pan Zmar-
twychwstał oraz pokonał grzech i śmierć 
pragnę każdemu i każdej z Was złożyć 
serdeczne życzenia. Niech Chrystus zmar-
twychwstały dotyka Waszych serc. Niech 
obdarza Was swoją łaską i miłością. Niech 
napełni Was pokojem.
Składając z serca płynące życzenia świą-
teczne jednocześnie – korzystając z oka-
zji – pragnę serdecznie Wam podziękować 
za Waszą obecność w naszym franciszkań-
skim kościele.  Z serca dziękuję każdemu z 
Was za budowanie naszej franciszkańskiej 
wspólnoty wiary i miłości. Dziękuję za Wa-
sze otwarte serca, życzliwość oraz troskę o 
naszą świątynię i wspólnotę. Zapewniam, 
iż o każdym z Was codziennie pamiętamy 
w naszych zakonnych modlitwach. Nosimy 
Was w naszych sercach i pamiętamy stając 
przed Zmartwychwstałym!
Niech Pan obdarzy Was pokojem.

Z modlitwą
o. Piotr Matuszak - proboszcz
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Kartki z kroniki klasztornej i parafialnej 
XII 2018 – IV 2019

07 XII 2018
Ojciec Proboszcz, Piotr Matu-
szak pojechał do naszego semi-
narium w Łodzi – Łagiewnikach 
na śluby wieczyste naszych 
braci. Wśród składających ślu-
by był Br. Adrian M. Zalewski, 
pochodzący z Gdyni.

22 XII 2018
Na okres Świąt Bożego Naro-
dzenia, na swoje praktyki dusz-
pasterskie przyjechali bracia z 
Łodzi-Łagiewnik – O. Dk. Józef 
Kibonge i br. Przemysław Wal-
czak – juniorysta.

24 XII 2018
O godzinie 15:00, w kościele 
dolnym odbyła się Wigilia dla 
osób samotnych i ubogich. 
Przyszło ok. 700 osób. Obecny 
był również Prezydent Miasta, 
p. Wojciech Szczurek. 

31 XII 2018
Mszą Swiętą o godzinie 18:00 i 
nabożeństwem dziękczynno – 
błagalnym zakończyliśmy 2018 
rok.

02 I 2019
Od rana rozpoczęliśmy nowy 
program odprawiania Mszy 
świętych w naszym sanktu-
arium. W tygodniu msze poran-
ne będą odtąd sprawowane o 
godz. 6:30 i 8:30, natomiast po-
południu o godz. 17:30 i 18:30. 
Tego dnia po raz pierwszy wyru-
szyliśmy w odwiedziny „kolędo-
we” do rodzin naszej parafii.

04 I 2019
W naszym kościele, o godz. 
19:30 odbył się koncert kolęd w 
wykonaniu „Rodziny Pospieszal-
skich”

06 I 2019
W naszym mieście po raz ko-
lejny odbył się Orszak Trzech 
Króli. Po Mszy Świętej w kościele 
Najświętszego Serca Pana Je-
zusa, uczestnicy przeszli ulicami 
Gdyni i zakończyli swój pochód 
w naszym sanktuarium. Wieczo-
rem Ojciec Proboszcz odwiedził 
z kolędą cele braci w naszym 
klasztorze.

13 I 2019
Po Eucharystii sprawowanej 
o godz. 13:00, wszyscy chętni 
parafianie oraz bracia z klasz-
toru przeszli do kościoła dolne-
go, gdzie odbyło się parafialne 
spotkanie opłatkowe.

20 I 2019
W naszym kościele odbył się 
koncert kolęd w wykonaniu 
parafialnego chóru „Symfonia” 
oraz kwartetu smyczkowego. 
Była to okazja do świętowania 
jubileuszu pani dyrygent, Bogny 
Swiłło, która już od 10 lat prze-
wodzi chórowi.

22 I 2019
Na Mszy Świętej o godz. 18:30 mo-
dliliśmy się wraz z przedstawiciela-
mi bratnich Kościołów Chrześci-
jańskich o dar jedności. Eucharystii 
przewodniczył Ks. Bp Zbigniew Zie-
liński, natomiast kazanie wygłosił 
Bp Marcin Hintz z Kościoła Ewan-
gelicko – Augsburskiego.

26 I 2019
Od godz. 17:00 gościliśmy mło-
dzież z Archidiecezji, na spo-
tkaniu „Gdynia – PANAma”. 
Młodzież uczestniczyła w kon-
cercie, wysłuchała świadectw, 
a następnie uczestniczyła we 
Mszy Świętej, pod przewodnic-
twem Ks. Bp. Zbigniewa Zie-
lińskiego oraz w adoracji Naj-
świętszego Sakramentu.

28 I 2019
Odwiedzinami uzupełniający-
mi u rodzin, które w wyznaczo-
nym czasie nie mogły przyjąć 
kapłana z wizytą duszpasterską 
zakończyliśmy czas „kolęd” w 
parafii.

30 I 2019
W naszym kościele zostały zain-
stalowane nowe siedziska dla 
Przewodniczącego liturgii i naj-
bliższej asysty, zaprojektowane 
na wzór tradycyjnych stalli, uży-
wanych w chórach zakonnych.

02 II 2019
W katedrze oliwskiej odbyło 
się spotkanie Ks. Abp. Sławo-
ja Leszka Głodzia z przedsta-
wicielami męskich i żeńskich 
instytutów zakonnych. Nasz 
klasztor reprezentował Ojciec 
Proboszcz. Również tego dnia, 
o godz. 19:30 w naszym koście-
le zostały wystawione jasełka w 
wykonaniu dzieci i młodzieży z 
Katolickiej Szkoły Podstawowej 
w Gdyni.
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09 II 2019
W Gdańsku odbyło się spotka-
nie Asystentów, Opiekunów i 
Przełożonych wspólnot Fran-
ciszkańskiego Zakonu Świec-
kich z naszego regionu. Jako 
opiekun parafialnej wspólnoty 
na spotkanie udał się O. Fran-
ciszek Kapusta wraz z Siostrą 
Przełożoną.

16 II 2019
Ojciec Diakon Damian Pietrow-
ski rozpoczął w naszej parafii i 
klasztorze praktyki przed świę-
ceniami prezbiteratu, które ma 
otrzymać 23 kwietnia.

03 III 2019
W naszym klasztorze i parafii roz-
poczęła się kanoniczna wizyta-
cja Ojca Prowincjała. O godz. 
10:00 O. Prowincjał, Jan Macie-
jowski przewodniczył uroczystej 
Mszy Świętej, a o godz. 17:00 
spotkał się z przedstawicielami 
grup duszpasterskich.

04 III 2019
O. Piotr, O. Stanisław, O. Zyg-
munt i O. Maciej reprezento-
wali naszą parafię na dniu sku-
pienia dla kapłanów dekanatu 
Gdynia – Śródmieście, który od-
był się w parafii św. Maksymilia-
na na Witominie.

05 III 2019
O godz. 19:30 bracia zebrali się 
na oficjalnym podsumowaniu i 
zakończeniu prowincjalskiej wi-
zytacji kanonicznej.

09 III 2019
Katecheci, O. Bartłomiej i O. 
Maciej udali się z młodzieżą z III i 
VI Liceum Ogólnokształcącego 
na Archidiecezjalną Pielgrzym-
kę Maturzystów na Jasną Górę, 
gdzie młodzież miała okazję 
by u stóp Matki Bożej Królowej 
Polski wyciszyć się przed egza-
minami oraz zastanowić nad 
swoją dalszą drogą życia.

17 – 20 III 2019
Rekolekcjami dla dorosłych 
rozpoczęliśmy w tym roku czas 
wielkopostnych ćwiczeń du-
chowych. Na zaproszenie Ojca 
Proboszcza, w tym roku wygłosił 
je O. Bp Edward Kawa, biskup 
pomocniczy diecezji lwowskiej, 
wywodzący się z naszego zako-
nu.

22 – 24 III 2019
W ten weekend młodzież przy-
gotowująca się do bierzmowa-
nia udała się wraz ze swoimi 
animatorami na wspólny wy-
jazd do ośrodka rekolekcyjne-
go w Nadolu. Tam uczestniczyli 
w dniu skupienia bezpośrednio 

poprzedzającym ostateczne 
przygotowania do przyjęcia sa-
kramentu dojrzałości chrześci-
jańskiej.

28 – 30 III 2019
W tym czasie w naszej parafii 
przeżywaliśmy rekolekcje dla 
młodzieży ze szkół ponadgim-
nazjalnych, które poprowadziła 
p. Dr Dorota Dźwig, katechetka 
z III Liceum Ogólnokształcące-
go.

01 – 04 IV 2019
Po rekolekcjach dla młodzieży, 
nadszedł czas na rekolekcje 
dla uczniów szkół podstawo-
wych. Wygłosił je O. Stanisław 
Kreft.

05 IV 2019
O godz. 20:00 z kaplicy św. An-
toniego wyruszyła Franciszkań-
ska Nocna Droga Krzyżowa. 
Jej uczestnicy przeszli 30-kilo-
metrową trasę, połączoną z 
rozważaniami pasyjnymi, którą 
zakończyli następnego dnia o 
godz. 6:00 w kościele św. Trójcy 
w Gdańsku.
  

ogłoszenie

ogłoszenie

Koronka do Bożego Miłosierdzia
od poniedziałku do piątku

15:00

Adoracja Najświętszego Sakramentu
od poniedziałku do soboty

16:00-17:30

Zapraszamy do naszej parafii:

Pokój i Dobro!

Wielkanoc 2019
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Przez chrzest naro-
dzili się do nowego 
życia 
Gramens Jakub Maciej
Januszko Piotr
Kondracka Helena Michalina
Koniuszy Dagna Jagoda
Kowalski Mikołaj
Królikowska Roksana
Lechniewska Pola Barbara
Miecznikowska Maria
Pałubicki-Klowan Feliks
Prabucka Maja Weronika
Rzepczyk Klara Maria
Szymańska Zofia
Tessmer Jagoda Wanda
Wierzchowska Dalia Marianna
Woźniak Aleksander

Spotkali się z siostrą 

śmiercią
śp. † Bartold Józef, lat 91
śp. † Bednarz Alina, lat 94
śp. † Bertling Gizela, lat 75
śp. † Bronk Stanisław, lat 52
śp. † Cichocka Czesława, lat 
94
śp. † Drożdzyńska Urszula, lat 93
śp. † Filipczak Jerzy, lat 86
śp. † Ganobis Danuta, lat 92
śp. † Górnowicz Marian, lat 68
śp. † Grabowska Janina, lat 90
śp. † Habrych Grzegorz, lat 53
śp. † Jagielska Teodozja, lat 95
śp. † Keller Jacek, lat 44
śp. † Kijanka Anna, lat 93
śp. † Klimczyk Izabela, lat 49
śp. † Krzoska Tomasz, lat 48
śp. † Kuncewicz Władysława, 
lat 89
śp. † Lipska-Chojecka Aleksan-
dra, lat 46
śp. † Lis Marcin, lat 34
śp. † Litzau Aniela, lat 93
śp. † Luboiński Franciszek, lat 90
śp. † Łukaszewicz Maria, lat 86
śp. † Mieloch Stanisława, lat 99

śp. † Mitręga Bolesław, lat 94
śp. † Mocarska Janina, lat 59
śp. † Mrzygłód Andrzej, lat 63
śp. † Muszyński Andrzej, lat 88
śp. † Mutke Mariusz, lat 36
śp. † Olszewski Stefan, lat 81
śp. † Pawlak Urszula, lat 79
śp. † Przygońska Elżbieta, lat 66
śp. † Pytel Danuta, lat 77
śp. † Radzimierska Anna, lat 82
śp. † Reszczyńska-Gutowska Ali-
cja, lat 56
śp. † Sidorowicz Marianna, lat 
86
śp. † Sitarz Mirosław, lat 64
śp. † Starosta Roman, lat 69
śp. † Szaganiec Irena, lat 92
śp. † Szwabowski Marian, lat 65
śp. † Szweda Marta, lat 102
śp. † Szyca Zofia, lat 93
śp. † Ślepowrońska Sylwia, lat 77
śp. † Tomaszuk Jadwiga, lat 93
śp. † Wazdrąg Czesław, lat 61
śp. † Winikajtis Marek, lat 51
śp. † Wojciechowska Marianna, 
lat 77
śp. † Zawadzka Jolanta, lat 75

fot. arch. red.

Kartki z Ksiąg Kancelaryjnych
XII 2018 – IV 2019
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Niech cię Pan błogosławi i 
strzeże. Z Ojcem Biskupem 

Edwardem Kawą – biskupem 
pomocniczym Archidiecezji 

Lwowskiej, który poprowadził 
w naszej wspólnocie parafial-
nej rekolekcje wielkopostne, 

rozmawia Jerzy Chmara.

Na początek naszej rozmo-
wy proszę powiedzieć, skąd 
Ojciec Biskup pochodzi i jak 
to się stało, że został fran-
ciszkaninem w Zakonie Braci 
Mniejszych – Franciszkanów 
Konwentualnych?

Urodziłem się 17 kwietnia 1978 
roku w Mościskach na Ukrainie 
w polskiej rodzinie. Moi rodzice 
są bardzo religijni, wychowa-
li czworo dzieci, jedną córkę i 
trzech synów. Wszyscy uczęsz-
czaliśmy na Eucharystie i inne 
nabożeństwa religijne do na-
szego kościoła parafialnego 
pw. św. Jana Chrzciciela i Mat-
ki Boskiej Nieustającej Pomocy 
w dzielnicy Zakościele, gdzie 
mieszkaliśmy. W parafii nale-
żałem do służby liturgicznej 
ołtarza będąc ministrantem, 
lektorem, a później wicepre-
zesem stu osobowej grupy mi-
nistrantów. Gdy ukończyłem 
szkołę średnią miałem 17 lat i 
postanowiłem podjąć studia 
na Uniwersytecie im. Marii Cu-
rie – Skłodowskiej w Lublinie na 
Wydziale Historii. Tam zdawa-

łem egzaminy i zostałem przy-
jęty na studia, lecz nauki nie 
podjąłem, a poszedłem za gło-
sem św. Augustyna, który po-
wiedział: „Niespokojne jest ser-
ce, póki nie spocznie w Panu”. 
Wtedy zapragnąłem wstąpić 
do zakonu, nie myśląc począt-
kowo o kapłaństwie. Rodzice 
moi w pierwszej chwili nie byli z 
mojej decyzji zbytnio zadowo-
leni, ponieważ mój starszy brat 
Stanisław trzy lata przede mną 
wstąpił do zakonu franciszkań-
skiego (aktualnie jest francisz-
kaninem posługującym w klasz-
torze św. Antoniego we Lwowie 
i jako prawnik kurii lwowskiej), a 
Oni raczej myśleli, że może zde-
cyduję się pójść do seminarium 
diecezjalnego. Takiego same-
go zdania był również mój pro-
boszcz, ale ostatecznie wydał 
mi potrzebną opinię do zakonu. 
Kiedy rozeznałem powołanie, 
to do końca nie wiedziałem, 
czy to ma być zakon francisz-
kański, ale poznając głębiej 
postać św. Maksymiliana Marii 
Kolbego i dowiedziawszy się o 
męczeńskiej śmierci w Peru, dziś 
błogosławionych: O. Zbignie-
wa Strzałkowskiego i O. Micha-
ła Tomaszka, podjąłem próbę 
życia franciszkańskiego. 

W którym roku i gdzie przyjął 
Ojciec Biskup święcenia ka-
płańskie? 
Kiedy w 1995 roku wstąpiłem 
do franciszkańskiej wspólno-

ty zakonnej, najpierw odby-
łem postulat u franciszkanów 
w Chęcinach koło Kielc, a po 
roku zostałem skierowany przez 
przełożonych na nowicjat w 
Kalwarii Pacławskiej, po czym 
złożyłem pierwsze śluby zakon-
ne. Śluby wieczyste złożyłem 15 
grudnia 2001 roku we Lwowie. 
W latach 1997 – 1999 studiowa-
łem filozofię w Wyższym Semi-
narium Duchownym Francisz-
kanów w Krakowie. W latach 
1999 – 2003 teologię studio-
wałem w Sankt Petersburgu w 
tamtejszym seminarium, gdzie 
1 czerwca 2003 roku przyjąłem 
sakrament kapłaństwa z rąk ar-
cybiskupa Tadeusza Kondrusie-

Na Ukrainie chcemy być silni wiarą 
i żyć w pokoju

fo
t. 

Je
rz

y 
C

hm
ar

a

Niech Pan rozpromieni oblicze swe nad 
tobą, 

niech cię obdarzy swą łaską. 
Niech zwróci ku tobie oblicze swoje

 i niech cię obdarzy pokojem. 
(Lb 6, 24-26)
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wicza. W swoim życiu byłem za-
chwycony Wschodem, a moje 
serce zawsze bardzo chętnie 
tam się kierowało, więc po wy-
święceniu na prezbitera chcia-
łem pracować w Rosji.

Jak zatem przebiegała posłu-
ga kapłańska i zakonna oraz 
praca duszpasterska Ojca 
Biskupa?

Po święceniach kapłańskich 
nie zostałem skierowany do 
pracy w Rosji, ponieważ byłem 
potrzebny na Ukrainie. Od 2003 
roku pracowałem w Boryspolu 
pod Kijowem jako wikariusz, a 
w 2004 roku podjąłem posłu-
gę w Krzemieńczuku w diecezji 
charkowsko-zaporowskiej jako 
proboszcz i tak przez rok mu-
siałem jeździć z jednej miejsco-
wości do drugiej przemierzając 
250 kilometrów w jedną stro-
nę. W Krzemieńczuku byłem 
do 2009 roku podejmując róż-
ne potrzebne przedsięwzięcia 
w parafii, m.in. budowaliśmy 
świątynię. W 2008 roku zosta-
łem wybrany delegatem pro-
wincjalnym na Ukrainie, więc w 
następnym roku wróciłem do 
Boryspola, bowiem tutaj stwo-
rzyliśmy centralną delegaturę 
franciszkańską w tym kraju. W 
międzyczasie tworzyliśmy nową 
placówkę w Maćkowicach w 
diecezji kamińsko-podlaskiej 
i tam z jednym ze współbraci 
przez dwa lata pracowałem 
dojeżdżając z Boryspola. Mać-
kowice to miejscowość, gdzie 
jest ponad 1000 domów pol-
skich i wszyscy tu mieszkający 
to kochani ludzie, serdeczni 
i uczynni, mówiący w języku 
staropolskim. Potem znowu 
byłem tylko w Boryspolu jako 
ponownie wybrany delegat 
prowincjalny, a kiedy po ka-
pitule postanowiono utworzyć 

kustodie prowincjalną na Ukra-
inie, wówczas podjęto decy-
zję, aby biuro delegata i cały 
zarząd przenieść do klasztoru 
we Lwowie, który jest historycz-
nym miejscem franciszkańskim. 
Tutaj zacząłem rozpatrywać 
możliwość rozbudowy naszego 
klasztoru, gdyż tego co przed 
laty posiadaliśmy miasto nie 
chce nam zwrócić. To tutaj 
jest kościół św. Antoniego, do 
którego przychodził modlić się 
św. Maksymilian Maria Kolbe, 
kiedy studiował we Lwowie, 
natomiast w czasach Związku 
Radzieckiego jedynym fran-
ciszkaninem, który pozostał i 
przetrwał był proboszcz ka-
tedry dziś śp. O. Biskup Rafał 
Kiernicki. Po nim proboszczem 
parafii św. Antoniego został O. 
Lucjan, a ja tam pracowałem 
rok czasu jako gwardian wspól-
noty i stamtąd powołano mnie 
na biskupa.

Jak Ojciec Biskup przyjął 
wiadomość Ojca Świętego 
Franciszka o mianowaniu 
go biskupem pomocniczym 
archidiecezji lwowskiej i kiedy 
przyjął święcenia biskupie? 

13 maja 2017 roku Ojciec Świę-
ty Franciszek mianował mnie 
biskupem pomocniczym ar-
chidiecezji lwowskiej ze stolicą 
tytularną Cilibia. Święcenia bi-
skupie przyjąłem 21 czerwca 
2017 roku w katedrze lwowskiej. 
Konsekrował mnie arcybiskup 
metropolita Lwowa Mieczy-
sław Mokrzycki w asyście arcy-
biskupa Claudia Gugerottiego, 
nuncjusza apostolskiego na 
Ukrainie oraz Stanisława Szy-
rokoradiuka, biskupa diece-
zjalnego Charkowa-Zaproża. 
W momencie przyjęcia sakry 
biskupiej byłem najmłodszym 
biskupem katolickim na świe-

cie. Kiedy zostałem poinfor-
mowany, że Papież mianuje 
mnie na biskupa, to tym fak-
tem byłem zaskoczony, ponie-
waż nie mam doktoratu, ani 
wiekowego doświadczenia i 
jestem zakonnikiem, który ina-
czej był formowany do życia 
duchownego. Ponadto nigdy 
nie przewidziałbym takiego 
scenariusza i powiem otwarcie, 
że czułem się niegotowy do 
posługi biskupiej i do końca nie 
miałem pełnej świadomości 
na czym ona polega. Jedynie 
co mnie pocieszało, to że je-
stem biskupem pomocniczym 
i będę przy arcybiskupie, od 
którego zawsze mogę się tro-
chę przyuczyć, przypatrzeć i 
nabrać doświadczenia.

Czy Ojciec Biskup, jako zakon-
nik dobrze został przyjęty przez 
księży diecezjalnych w Kurii Ar-
chidiecezjalnej we Lwowie?

Jestem piątym biskupem fran-
ciszkańskim w tej archidiecezji 
na 600 lat pobytu Franciszka-
nów na tych ziemiach. I to się 
czuje we wszystkich naszych 
kościołach, gdzie posługują 
zakonnicy franciszkańscy i nie 
tylko, bowiem nasz zakon miał 
na przestrzeni wieków, silny 
wpływ na tutejszy kościół lokal-
ny. Z początku obawiałem się, 
że moje wejście, jako zakonni-
ka w struktury diecezjalne nie 
będzie łatwe, a tymczasem 
księża diecezjalni przyjęli mnie 
z wielką radością, serdeczno-
ścią i otwartością serca, za co 
jestem im bardzo wdzięczny. 

Jakie Ojciec Biskup ma teraz 
obowiązki do spełniania w 
swojej posłudze biskupiej, w 
kraju borykającym się z różne-
go rodzaju problemami?
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Jako biskup pomocniczy pro-
wadzę wszystkie sprawy, które 
są poręczone przez arcybisku-
pa i zajmuję się wizytacjami pa-
rafii, więc mam możliwość po-
znania wiernych i zobaczenia, 
jak żyją w swoich wspólnotach. 
Ponadto przy Episkopacie Ukra-
iny jestem odpowiedzialny za 
wszystkie zakony i zgromadze-
nia zakonne męskie i żeńskie, 
natomiast na konferencjach 
przedstawiam sytuację wspól-
not życia konsekrowanego w 
naszym kraju. Od września 2017 
roku jestem odpowiedzialny 
za fundację papieską „Papież 
dla Ukrainy”, która pomaga 
wszystkim ludziom cierpiącym, 
wygłodniałym i zmęczonym na 
wskutek panujących u nas dzia-
łań wojennych. Pomoc polega 
na leczeniu ludzi chorych, do-
starczaniu niezbędnych leków, 
żywności i ubrania, a także na 
przeprowadzaniu remontów 
w domach czy mieszkaniach, 
które ucierpiały na wskutek 
ostrzałów artyleryjskich. I tutaj 
dbamy o to, aby ludziom nie 
brakowało energii elektrycz-
nej i ogrzewania zwłaszcza w 
okresie zimowym, gdzie panu-
ją niskie temperatury i istnieje 
groźba zamarznięcia, zwłasz-
cza przez ludzi starszych, którzy 
często sami nie potrafią sobie 
poradzić w życiu. Nasza dzia-
łalność charytatywna została 
już doceniona przez władze 
państwowe, które skierowały 
do nas oficjalne podziękowa-
nia. 

Co z Polakami, którzy mieszka-
ją na Ukrainie?

Na Ukrainie mieszka jeszcze 
dużo ludzi, którzy przyznają się 
do polskiego pochodzenia, 
mimo że większość z nich nie 
rozmawia już po polsku. Trzeba 

przyznać, iż w większości dają 
sobie radę w życiu, a jeśli na-
potykają na trudności, to my 
staramy się im pomóc w miarę 
naszych możliwości.

Jak przedstawia się jedność re-
ligijna w tym kraju i czy są po-
wołania do stanu duchownego?

Na terenie Ukrainy ludzie głów-
nie skupiają się przy Cerkwi Pra-
wosławnej, później przy Koście-
le Rzymskokatolickim i Kościele 
Ukraińsko – Grekokatolickim. 
Współpraca duchownych tych 
trzech kościołów można po-
wiedzieć, że jest dobra. Wszy-
scy starają się pozytywnie po-
rozumiewać i uzupełniać na 
różnych płaszczyznach życia, 
aby w kraju zapanowała zgo-
da, jedność i braterstwo, a lu-
dzie nie żyli w nędzy i głodzie, 
ale mieli pracę i godne warun-
ki do codziennego życia. Cho-
ciaż ogólnie istnieje tendencja 
odchodzenia od wiary, to do-
strzega się, że większość spo-
łeczeństwa potrzebuje Boga 
i przychodzi do kościoła, aby 
tu doznać ulgi i ukojenia oraz 
pomocy w nadziei na lepszą 
przyszłość. Jeśli mówimy o po-
wołaniach do życia duchow-
nego i zakonnego, to zauważa 
się pewien spadek, chociaż 

nie jest jeszcze najgorzej. Nato-
miast istnieje ogromny problem 
z powołaniami do zakonów 
żeńskich. I tutaj gorąca prośba 
do wszystkich ludzi wierzących, 
aby modlili się o liczne i dobre 
powołania do kapłaństwa i za-
konów.    
  
Co z młodzieżą, która coraz 
liczniej wyjeżdża za granicę 
m.in. do Polski w poszukiwaniu 
lepszego życia? 

Faktycznie, migracja szcze-
gólnie młodych ludzi jest zna-
cząca. Wyjeżdżają do różnych 
krajów Europy, a zwłaszcza do 
Polski w poszukiwaniu pracy i 
lepszego życia. My duchowni 
mamy nadzieję i modlimy się 
za tych młodych ludzi, aby w 
przyszłości, jak zmieni się sytu-
acja na Ukrainie wrócili do kra-
ju, założyli rodziny i żyli dla do-
bra swojej ojczyzny. A obecnie 
na pewno potrzebują wsparcia 
duchowego i modlitwy, aby nie 
zatracili wiary w Boga.

Ojciec Biskup był już w na-
szym gdyńskim Sanktuarium 
podczas odpustu Św. Maksy-
miliana, 14 sierpnia 2018 roku 
i przewodniczył odbywającym 
się wówczas uroczystościom. 
Jak wspomina ten czas poby-
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tu w naszej wspólnocie na tym 
Wzgórzu św. Maksymiliana Ma-
rii Kolbego? 

Cieszę się, że dane mi było 
odwiedzić Gdynię i to piękne 
Wzgórze św. Maksymiliana Marii 
Kolbego, gdzie posługują moi 
współbracia w Zakonie i miesz-
kają wspaniali ludzie. Pamiętam, 
że byłem przez całą wspólnotę 
zakonną i parafialną przyjęty 
bardzo serdecznie, przewodni-
czyłem Eucharystii i wygłosiłem 
homilię podczas uroczystości 
odpustowych ku czci św. Mak-
symiliana. Na zakończenie mo-
jej wizyty zostałem zaproszony 
przez gwardiana i proboszcza 
O. Piotra na przeprowadzenie 
rekolekcji wielkopostnych i to 
zaproszenie przyjąłem z wielką 
radością. Natomiast utkwiło mi 
w pamięci wydarzenie, które 
przeżyłem w czasie przyjazdu 
do Gdyni. Otóż leciałem samo-
lotem z Rzeszowa do Gdańska 
z przesiadką w Warszawie. Mój 
pastorał, który jest metalowy 
musiałem nadać na bagaż. 
Gdy przyleciałem do Gdań-
ska okazało się, że mój bagaż 
nie doleciał. I tutaj można by 
powiedzieć, iż Pan Bóg przez 
św. Maksymiliana pokazał taką 
doskonałą radość i pozytyw-
ne upokorzenie. Tłumaczyć je 
można tym, że nieważne jest to, 
jak wyglądasz i co masz w ręku, 
a tylko to, co masz w sercu. Pa-
storał wieczorem przyleciał i zo-
stał mi dostarczony, z czego się 
oczywiście bardzo cieszyłem. 

Święta Zmartwychwstania Pań-
skiego niosą ze sobą niepowta-
rzalny klimat Triduum Paschal-
nego. Czego Ojciec Biskup 
życzyłby naszym czytelnikom, 
zakonnikom i parafianom z 
okazji tych największych świąt 
dla chrześcijan – katolików, za 
pośrednictwem pisma parafial-
nego Ze Wzgórza”?

Myślę, że Święta Paschalne, 
to dla nas szczególna okazja, 
aby przeżyć mękę, śmierć i 
zmartwychwstanie Pana na-
szego Jezusa Chrystusa. Życzę 
sobie, moim braciom w Zako-
nie i wszystkim parafianom, że-
byśmy mieli taką mentalność 
paschalną, tzn. żebyśmy żyli 
dzisiaj rzeczywiście tym zmar-
twychwstaniem Jezusa i umie-
li myśleć jak ludzie wierzący, 
wpatrzeni jak uczniowie w swo-
jego Mistrza zmartwychwsta-
łego. Apostołowie tę wielką 
tajemnicę i wszystko to, czego 
ich nauczał Chrystus zrozumieli 
dopiero w momencie, gdy Go 
ujrzeli zmartwychwstałego. Po-
dobnie jest z nami, my wszyst-
ko zrozumiemy, jeśli ujrzymy 
zmartwychwstałego Pana i daj 
Panie Boże, abyśmy Go ujrzeli. 
A teraz przede wszystkim pra-
gnę podziękować Panu Bogu 

za powołanie mnie do posługi 
biskupiej. Dziękuję wszystkim lu-
dziom dobrej woli, którzy modli-
twą wspierają moje powołanie. 
Moim braciom w Zakonie i pa-
rafianom tej wspólnoty św. An-
toniego dziękuję za okazywane 
mi dobro, życzliwość i gościnę. 
Wszystkim przekazuję francisz-
kańskie pozdrowienie „Pokój i 
dobro”. Pozdrawiam wszystkich 
chorych i cierpiących. Niech 
Zmartwychwstały Chrystus 
Wam błogosławi, abyście na 
swojej drodze krzyża znajdowa-
li życzliwych ludzi i dzięki swojej 
modlitwie przyczyniali się do 
zbawienia świata. Natomiast 
wszystkich ogarniam szczerą 
modlitwą, ale również proszę 
o dalsze wsparcie modlitew-
ne dla mojej posługi biskupiej 
i w intencjach mojego Zakonu. 
Niech przeżywanie Zmartwych-
wstania Pańskiego będzie dla 
nas wszystkich pełne miłości, 
jedności, pokoju, przyjaźni i 
piękna na każdy dzień. 

Dziękuję za rozmowę i Szczęść 
Boże w dalszej posłudze bisku-
piej. Niech Zmartwychwstały 
Chrystus błogosławi, a nasza 
Matka Boża Królowa, Matka 
Nadziei otacza Ojca Biskupa 
swą przemożną i czułą opieką.  

Wielkanoc 2019



9S.

Taize to malutka wioska we 
Francji blisko Lyonu, w której 
mieszka Wspólnota założona 
przez brata Rogera.
Wspólnota ta zajmuje się mo-
dlitwą, bracia żyją z własnej 
pracy. Nie przyjmują żadnych 
darowizn. Nawet ich rodzin-
ne spadki przeznaczane są na 
pomoc najbardziej potrzebują-
cym. To właśnie oni organizują 
Europejskie Spotkania Młodych 
(w okresie po Świętach Bożego 
Narodzenia do Nowego Roku 
odbywające się w różnych eu-
ropejskich miastach) oraz Ty-
godnie refleksji dla młodzieży 
w wieku 18-35 lat (pod koniec 
sierpnia). Poza tym czasem każ-
dy może przyjechać do Taize.
W tym roku na Europejskie Spo-
tkania Młodych odbywające 
się w Madrycie od 28 grudnia 
do 1 stycznia pojechałam ze 
Wspólnotą Taize w Trójmieście. 
Na Europejskich Spotkaniach 
Młodych byłam po raz drugi. 
Za pierwszym razem była to Ba-
zylea w Szwajcarii.
Wyjazd na Taize jest głównie 
wyjazdem religijno – pielgrzym-
kowym. Jest tam czas na modli-
twę, na Mszę Świętą, ale także, 
ponieważ jest to za granicą na 

poznawanie nowych kultur czy 
zwiedzanie zabytków. Śpi się u 
rodzin albo w szkole.
Plan dnia był następujący – z 
rana spotykaliśmy się na mo-
dlitwie, potem pracowaliśmy 
w małych międzynarodowych 
grupkach (w mojej byli Ukraińcy 
i Chorwaci). Następnie był czas 
wolny.  Wieczorem, po kolacji 
spotykaliśmy się na modlitwie 
wieczornej, podczas której śpie-
waliśmy słynne kanony. Po tej 
modlitwie był czas na adoracje i 

wyciszenie. Po wszystkim wraca-
liśmy do miejsca wypoczynku. 
Polecam wyjazd na Europejskie 
Spotkanie Młodych Taize każ-
demu, tym bardziej, że w przy-
szłym roku odbędzie się ono w 
Polsce, we Wrocławiu.
Dziękuje Panu bogu, że tam 
pojechałam. Przeżyłam niesa-
mowite chwile i poznałam wie-
lu ludzi z całej Europy. 

Joanna Szymańska

Spotkanie Młodych w Taize
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ogłoszenie

ogłoszenie

stały konfesjonał
od poniedziałku do soboty

16:00-17:30
wg dyżurów

nadto codziennie od 17:30
oraz 10 minut przed każdą Mszą św.

Spowiedź święta w naszym kościele
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Na prośbę Akcji Katolickiej, w 
dniu 30 marca przyjechał do 
nas Teatr Pod Wieżą z Gniewi-
na z monodramem “Kisielin”. 
Jest to zapis autentycznych 
przeżyć młodej dziewczyny z 
Wołynia, która uratowała się z 
masakry w kościele w Kisielinie 
11 lipca 1943 r. Bohaterka tych 
wydarzeń ma obecnie 90 lat i 
mieszka w powiecie gniewiń-
skim. Wszystkie drastyczne sce-
ny wypowiedziane przez ak-
torkę były udziałem nastolatki, 
która po wojnie znalazła się na 
Kaszubach. 
Aktorką jest młoda amator-
ka teatru, a autorem tekstu jej 
Mama na podstawie wywiadu 
ze świadkiem tamtych niewy-
obrażalnych zbrodni. Obie pa-

nie są zafascynowane teatrem 
i tworzą go całkowicie hobby-
stycznie a nawet organizują lo-

kalny festiwal teatralny „Wieżo-
wisko”. W tym roku odbędzie się 
on w połowie maja.

Spektakl Teatralny

Rok 2019 w naszej Archidiece-
zji został ogłoszony rokiem Bło-
gosławionych Męczenników 
Gdańskich. Są oni jednocześnie 
patronami naszej gdańskiej Akcji 
Katolickiej.
Przez trzy niedziele Wielkiego 
Postu można było zapoznać się 
z biogramami czterech księży i 
jednej siostry zakonnej. Trzej księ-
ża zostali zgładzeni przez Niem-
ców w obozach za krzewienie 
wiary i polskości w Wolnym Mie-
ście Gdańsku, ksiądz komandor 
kapelan Władysław Miegoń zgi-
nął wraz ze swoimi marynarzami, 
a siostra Alicja Kotowska z Wej-
herowa rozstrzelana w Piaśnicy 
w 1939 roku w Święto Narodowe.

WYSTAWA „BŁOGOSŁAWIENI 
MĘCZENNICY GDAŃSCY”
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Akcja Katolicka
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W dniu 6 kwietnia po raz pierw-
szy w naszej parafii zorganizo-
waliśmy specjalne nabożeń-
stwo do Matki Bożej, Królowej, 
Matki Nadziei polegające na 
zawierzeniu Maryi naszych trosk.
Obecna nawałnica dziwnych i 
szkodliwych teorii oraz ruchów 
społecznych każe sceptycznie 
myśleć o przyszłości naszych 
dzieci w sferze zdrowia i świa-

topoglądu. W trosce o dobro 
naszych Rodzin i Miasta zawie-
rzyliśmy naszej gdyńskiej Matce 
nasz miasto, nas, nasze dzieci i 
wnuki wyrażając przekonanie, 
że jest ona zdolna osłonić nas 
swoim płaszczem przed moc-
no panoszącym się złem.
Nabożeństwo zawierzenia Mat-
ce Bożej jest cykliczną modli-
twą na Jasnej Górze w każdą  

pierwszą sobotę miesiąca. Ma-
jąc nasz koronowany wizerunek 
na miejscu, Akcja Katolicka do-
konała po raz pierwszy takiego 
aktu w naszym Sanktuarium z 
możliwością powtórzenia tego 
zawierzenia w przyszłości.

Akcja Katolicka zaprasza na 
dwudniową pielgrzymkę do Li-
chenia w dniach 8-9 czerwca br. 
W programie zwiedzanie bazy-

liki, msza święta, Apel Maryjny 
ze świecami. Po drodze zwie-
dzanie romańskiej kolegiaty 
w Tumie i wizyta w termach w 

Uniejowie. Szczegóły i zapisy 
stosownie wcześniej.
 

Akt Zawierzenia Matce Bożej

Sanktuarium w Licheniu

Akcja Katolicka
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Nadszedł rok 1937. Wieczo-
rem 10 stycznia wszyscy bracia 
udali się na jasełka. Jedynie 
piętnastu braciom po ślubach 
wieczystych o. Kolbe zapropo-
nował spotkanie. Nie przestając 
przesuwać w palcach pacior-
ków różańca, gwardian prze-
mówił do nich: „Drogie dzieci 
przypomnę wam słowa Ewan-
gelii „Moim pokarmem jest wy-
pełnić wolę tego, który Mnie 
posłał i wykonać Jego dzieło” 
/…/ Dzieci drogie, jestem stary 
i z wami zawsze nie będę. Dla-
tego chciałbym wam coś zo-
stawić, powiedzieć… Żebyście 
wiedzieli, jaki jestem szczęśliwy. 
Serce moje przepełnione jest 
szczęściem i pokojem, jakim tyl-
ko człowiek może cieszyć się na 
tej ziemi, pomimo codziennych 
trosk. Kochajcie Niepokalaną, 
a Ona was uszczęśliwi/…/ Zro-
zumieć, kto jest Niepokalana, 
może tylko ten, kto tę łaskę na 
kolanach wymodli. Tylko Duch 
Święty może udzielić poznania 
swej Oblubienicy. Jestem bar-
dzo szczęśliwy i pełen radości, 
a to dlatego, że mam z całą 
pewnością niebo zapewnio-
ne. Dzieci, nie pragnijcie rzeczy 
nadzwyczajnych, pragnijcie 
tylko spełniać wolę Niepokala-
nej! - Może to już wystarczy?  Ale 
bracia nalegali, by mówił dalej. 

- Kiedy już tak nalegacie, to po-
wiem wam, że to było w Japo-
nii - dając im do zrozumienia o 
spotkaniu z Niepokalaną. Niech 
ta tajemnica będzie wam siłą i 
podporą w próbach i doświad-
czeniach, które przyjdą”.

We wtorek 19 stycznia o. Mak-
symilian wyruszył w podróż do 
Rzymu, by omówić sprawy 
związane z wydawaniem wło-
skiego „Rycerza Niepokalanej”. 
Na spotkaniu nuncjusz apo-
stolski w Polsce wyraził swoje 
uznanie: „Ten Niepokalanów o. 
Maksymiliana jest dziełem zdu-
miewającym. Za jego studenc-
kich dni w Krakowie, wołali na 
niego szalony Maksio, z racji 
jego dziwactw, których nie ro-
zumiano albo święta marmola-
da, bo był pobożny, opanowa-
ny i uważny”. Te trzy tygodnie 
w Rzymie były dla o. Kolbego 
okazją do wspomnień i wzru-
szeń, gdy po 20 latach wszedł 
do tego samego pokoju, w 
którym 16 października 1917 r. 
on i sześciu braci – założyli Ry-
cerstwo Niepokalanej, a teraz 
ta duchowa armia liczyła setki 
tysięcy rycerzy i rycerek!
Z Rzymu o. Kolbe udał się do 
Asyżu, by przy grobie św. Fran-
ciszka prosić o serafickie bło-
gosławieństwo i świeży zapał 
misyjny dla Niepokalanowa i 
Mugenzai no Sono.
Narodowy socjalizm w Niem-
czech i zachodniej Europie co-
raz wyżej podnosił swoją butną 
głowę. Katolicy czuli się zagro-
żeni, ich wiara nie mogła się 
godzić z tą ideologią. Z drugiej 
strony Stalin likwidował swoich 
najbardziej lojalnych ludzi m.in. 
generała Michaiła Tuchaczew-
skiego.  O. Maksymilian wspo-
mniał rok 1920, gdy Sowieci 
pod wodzą tegoż generała 
stanęli pod Warszawą. Dobrze 

pamiętał cud nad Wisłą. W Za-
kopanem, gdzie w tym czasie 
przebywał na kuracji, interno-
wano rosyjskich jeńców. Mak-
symilianowi pozwolono udać 
się do nich i rozdać Cudow-
ne Medaliki. Zadziwiła go ich 
otwartość, cieszył się, że przez 
te medaliki Rycerstwo przedo-
stało się jakoś do Rosji.
Maksymilian był znakomitym 
wychowawcą młodzieży, któ-
ra go uwielbiała. W Niepoka-
lanowie trwał sezon piłkarski, 
podczas którego chłopcy z 
Małego Seminarium naruszyli 
szkolną dyscyplinę. Ponieważ 
nikt się nie przyznał do winy, 
dyrektor, br. Juliusz Grzybowski 
ukarał całą klasę /50 uczniów/, 
schował piłkę i zakazał gry. 
Chłopcy postanowili zastrajko-
wać i nie stawiać się na posił-
ki. O. Maksymilian dowiedział 
się o całej sytuacji i zwrócił się 
do uczniów: „Nawet jeśli stała 
się niesprawiedliwość, lepiej 
być posłusznym, niż walczyć. 
Dlaczego? - Ponieważ macie 
zostać misjonarzami. Nie da 
się tu żyć według reguł świa-
towych. Tutaj stosuje się wyższe 
zasady i one kształtują zacho-
wanie. Jestem przekonany, że 
br. Juliusz zwróci piłkę i odwoła 
karę całej grupie. Po tej rozmo-
wie uczniowie strajk zakończyli 
i znów mogli cieszyć się grą. Po 
jakimś czasie o. Kolbe dowie-
dział się, w jaki sposób ucznio-
wie zdołali tak długo prowadzić 
strajk głodowy. Okazało się, że 
chłopcy przechytrzyli wszyst-
kich, niektórzy z nich brali udział 

Święty Maksymilian Maria Kolbe – 
Rycerz Maryi
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w zdobywaniu sprawności har-
cerskich, polegających na 
umiejętności pieczenia. W pie-
karni napiekli bułek i ciastek, 
które wieczorem potajemnie 
wynieśli do sypialni. Potem 
ogłosili głodówkę podjadając 
w ukryciu bułeczki i ciastka, a 
wszyscy dziwili się, jak chłopcy 
mogli tak długo wytrzymać bez 
jedzenia. Słysząc to od br. Pela-
giusza o. Maksymilian parsknął 
śmiechem.
W czwartek 12 sierpnia 1938 r. 
O. Kolbe wystosował list do kar-
dynała Aleksandra Kakowskie-
go, w którym pisał o potrzebie 
wydawania „Rycerza Niepo-
kalanej” w języku łacińskim, by 
zbliżyć ideę rycerstwa do du-
chowieństwa innych narodo-
wości. Otrzymał kardynalskie 

błogosławieństwo i już pierwszy 
numer „Miles Immaculatae” dla 
kapłanów ukazał się pod ko-
niec lutego 1938 r. w nakładzie 
5000 egz.
W marcu Maksymilian wziął 
udział w Kongresie Misyjnym w 
Berlinie. Atmosfera była dość 
napięta. Nacjonalistyczny rząd 
Niemiec wszedł na ścieżkę wo-
jenną z Kościołem katolickim 
i protestanckim, co doprowa-
dziło do podziału Kościoła pro-
testanckiego, gdyż znaleźli się 
tacy, którzy popierali Hitlera. 
Podczas wizyty w Berlinie Mak-
symilian uświadomił sobie nara-
stające napięcie między Polską, 
a Trzecią Rzeszą. Po powrocie z 
Berlina mówił do braci, że Euro-
pa zmierza ku wojnie, a prześla-
dowania Kościoła nasilają się. 

Od III w. za panowania cesarzy 
zwalczano Kościół, a na krwi 
jego męczenników rosła wiara. 
Gdy prześladowania Kościoła 
osłabły, Kościół zdawał się za-
padać w letarg. Prześladowa-
nia mają moc oczyszczającą... 
Nadchodzące czarne chmury 
z Berlina jak również niepokoje 
zagrażające Polsce ze strony 
Moskwy – rozjaśniła na jakiś czas 
wiadomość o niecodziennym 
wydarzeniu. Nad Niepokalano-
wem ukazał się dwupłatowiec, 
który zatoczył kilka kręgów 
nad zabudowaniami. Bracia 
rozpoznali uśmiechnięte twa-
rze pilotów – br. Gustawa i br. 
Januarego. Tego wieczora po 
powrocie z Warszawy, witano 
radośnie naszych niekwestiono-
wanych bohaterów. Bracia od-
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W pierwszą niedzielę po Ze-
słaniu Ducha Świętego, już w 
drugiej części okresu liturgicz-
nego zwykłego, przypada uro-
czystość Trójcy Przenajświętszej. 
Jest to też dzień modlitwy w 
intencji Ojca Świętego. W czy-
tanym tego dnia, króciutkim 
fragmencie Ewangelii, wyjętym 
z najdłuższej Mowy Jezusa, w 
której żegna się On z Apostoła-
mi przed wykonaniem na Nim 
haniebnego wyroku śmierci, 
słyszymy: „Jeszcze wiele mam 
wam do powiedzenia, ale te-
raz [jeszcze] znieść nie może-

cie. Gdy zaś przyjdzie On, Duch 
Prawdy, doprowadzi was do 
całej prawdy. Bo nie będzie 
mówił od siebie, ale powie 
wszystko, cokolwiek usłyszy, i 
oznajmi wam rzeczy przyszłe. 
On Mnie otoczy chwałą, po-
nieważ z mojego weźmie i wam 
objawi. Wszystko, co ma Ojciec, 
jest moje. Dlatego powiedzia-
łem, że z mojego weźmie i wam 
objawi” (J 16, 12-15).
Mówiąc te słowa Syn Boży po-
twierdza wcześniej składaną 
uczniom obietnicę, iż po Swoim 
odejściu do domu Ojca (zob. J 

14, 16-17. 26; 15,26), w Dniu Pięć-
dziesiątnicy, ześle im Ducha 
Świętego. Ducha Pocieszyciela, 
Wspomożyciela (z gr. Parakle-
ta), otaczającego Kościół Boży 
swoją ustawiczną opieką po 
wszystkie dni, aż do skończenia 
świata. Tego Ducha, który jest 
wewnętrznym nauczycielem 
każdego wyznawcy Chrystusa. 
Pozwala rozumieć słowa Jezu-
sa, a jednocześnie daje pełne 
światło do odkrycia Prawdy. 
Duch Święty, bowiem, od Ojca 
i Syna pochodzi i jako Pocie-
szyciel na ziemię posłany, kon-
tynuuje zbawcze dzieło Jezusa 
Chrystusa, prowadząc ludzkość 
ku pełni eschatycznej.
To On, obecny we wszystkich 
sakramentach Kościoła, roz-
daje siedmiorakie Dary czło-
wiekowi, gotowemu je przyjąć. 
Wspomaga go na drodze ku 
świętości zadanej przez Stwór-
cę każdemu bez wyjątku (zob. 
1 P 1, 15-16). Bóg zadaje, ale też 
podsuwa środki ku wypełnieniu 
zadania. Bez pomocy Jego Du-
cha - Ducha Prawdy, człowiek 
nic sam z siebie nie jest w stanie 
wykonać. Bez światła Ducha 
Prawdy wiara nie zaowocuje 
w nim dobrymi uczynkami, czy 
słowami. Nikt nie pozna Boga, 
jeśli w nim Bóg nie będzie prze-

16.06.2019r. - Niedziela Trójcy 
Przenajświętszej.

bywali tam kurs pilotażu. Mak-
symilian planował w najbliższej 
przyszłości zbudować lotnisko i 
starać się o samolot, który słu-
żyłby m.in. do transportu „Ry-
cerza Niepokalanej” w kraju i 
poza jego granicami. Niestety 

jego plany zostały przerwane 
przez tych, którzy uważali się za 
bogów tego świata.

Barbara Popiel
 

Zachęcamy do zaangażowania się w dzieło misyjne Ko-
ścioła poprzez różne formy:

• wolontariat (przygotowanie akcji, pomoc techniczna, in-
formatyczna, manualna, itd.)

• modlitwę w intencji misjonarzy franciszkańskich
• „Adopcję na odległość” dziecka z Kenii lub Ekwadoru
• Materialne wsparcie dzieł i projektów misyjnych
• Materialne wsparcie dzieł 
i projektów misyjnych

Franciszkański Sekretariat Misyjny
 w Gdyni

www.sekretariatmisyjny.pl
MisjeOFMConv

biuro@sekretariatmisyjny.pl
(58) 662 39 31
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bywał. A stać się tak może 
tylko wówczas, gdy człowiek 
otworzy się na działanie w nim 
Ducha Świętego. Kiedy pozwo-
li wypełniać Mu to wszystko, z 
czym Go Ojciec i Syn na ziemię 
posłali. Kiedy człowiek z peł-
nym zaufaniem powierzy swoje 
życie Bogu. Kiedy porzuci swo-
je fałszywe „prawdy”, które na 
pewno łatwiej i przyjemniej jest 
realizować, niż wymagania sta-
wiane przez Stwórcę.
W głównej części prefacji o 
Trójcy Przenajświętszej rozpo-
czynającej modlitwę euchary-
styczną celebrans głosi: „Ty z 
jednorodzonym Synem Twoim 
i Duchem Świętym jedynym 
jesteś Bogiem, jedynym jesteś 
Panem; nie przez jedność oso-
by, lecz przez to, że Trójca ma 
jedną naturę. W cokolwiek bo-
wiem dzięki Twemu objawie-
niu wierzymy o Twojej chwale, 
to samo bez żadnej różnicy 
myślimy o Twoim Synu i o Du-
chu Świętym. Tak, iż wyznając 
prawdziwe i wiekuiste Bóstwo 
wielbimy odrębność Osób, 
Jedność w istocie i równość w 
majestacie.”
Dogmat o Trójcy Świętej po-
twierdza, że Boska Trójca jest 
jednością. Nie wyznajemy bo-
wiem wiary w trzech bogów, 
tylko w jednego Boga w trzech 
Osobach. Osoby Boskie nie 
dzielą między siebie tej jedy-
nej Boskości, lecz każda z Nich 
jest całym Bogiem. Ojciec jest 
takim samym Bogiem jak Syn, 
a Syn takim samym jak Ojciec. 
Duch Święty jest Tym, Kim jest 
Ojciec i Kim jest Syn. Jednak 
różnią się One między Sobą. 
Mówimy, że Bóg jest jeden, ale 
nie jest samotny. Jest wspólno-
tą i dlatego wolno nam o Nim 
powiedzieć za Jezusem, że jest 
Miłością. Osoby Boskie pozosta-

ją ze Sobą w najgłębszej relacji 
międzyosobowej, a taką wła-
śnie jest Miłość. Boska jedność 
wyraża się w tym, że Ojciec jest 
cały w Synu i w Duchu Świętym, 
Syn jest cały w Ojcu i w Duchu 
Świętym, Duch Święty też jest 
cały w Ojcu i Synu.
U źródeł żywej wiary Kościoła 
znajduje się objawiona prawda 
o Trójcy Świętej. Świadczy o niej 
choćby pierwszy sakrament - 
Chrzest święty, który wszczepia 
nas w życie Trójcy Świętej: „w 
imię Ojca i Syna i Ducha Świę-
tego”. Również czyniąc znak 
krzyża, najkrócej wyznajemy 
naszą w Nią wiarę. Nie próbuj-
my zatem zgłębiać tych trud-
nych prawd, tylko naszym ro-
zumem, ale z wiarą przyjmijmy 
to, co Bóg sam o Sobie objawił. 
Jest Bogiem Trójjedynym, mi-
łującym Ojcem, który kocha 

Syna, a w Nim nas wszystkich. 
Kocha nas w Duchu Świętym, 
który nas prowadzi, oświeca i 
umacnia. Niech nam wystarczy 
świadomość, że Bogu na nas 
zależy, bo nas kocha jako swo-
je dzieci. Bo tajemnica Trójcy 
Świętej jest tajemnicą nieskoń-
czonej Miłości, Nieskończone-
go życia, które jest wiecznym 
obdarowywaniem się.
Na przestrzeni ludzkich dziejów 
podejmowano wiele prób wy-
jaśnienia tej ukrytej tajemnicy 
Bożej. Wielki doktor Kościoła 
św. Augustyn, biskup Hippony 
(+430), na zakończenie swojej 
dwudziestoletniej pracy nad 
traktatem „O Trójcy” – „De Tri-
nitate” przyznaje, że nawet nie 
śmie uznać, iż w tym wszystkim 
o czym mówił i pisał, było coś 
godnego „tej najwyższej i nie-
wyrażalnej Trójcy”. To zaś prze-
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Kasa fiskalna przenośna
 • Niewielkie rozmiary i lekka konstrukcja
 • Ergonomiczna obudowa odporna na uderzenia
 • Zapis elektronicznej kopii na karcie SD
 • Intuicyjna i przyjazna obsługa
 • Możliwość pracy w trudnych warunkach atmosferycznych

dziwne poznanie przewyższa 
jego siły. A doszedł do tego 
wniosku wówczas, gdy któregoś 
dnia podczas samotnej prze-
chadzki nad morzem rozważał 
tajemnicę Trójcy Świętej. Na 
plaży ujrzał bawiące się muszlą 
małe dziecko, które czerpało 
nią wodę z morza i wlewało do 
wykopanego w piasku dołka. 
Do biskupa dotarło wtedy, że 
prędzej to dziecko wyczerpie 
morze muszelką, niż on zgłę-
bi i wyjaśni tajemnicę Trójcy. 
Stwierdza, że Trójca Święta sta-
nowi wzór doskonałej miłości: 

„Trinitatem vides si caritatem vi-
des - Trójcę widzisz, jeśli widzisz 

miłość.” Bo tylko przez miłość 
można poznać Boga ostatecz-
nie.
Tajemnica Trójcy Przenajświęt-
szej nigdy w całości, nie zosta-
nie przez człowieka poznana 
i do końca ogarnięta ludzkim 
rozumem. Nawet wtedy, gdy 
spotka on już Boga „twarzą w 
twarz” w wieczności, aby zdać 
Mu relację ze swego życia na 
ziemi. Potrzeba zatem łaski Bo-
żej, żeby ją przyjąć wiarą i nie-
ustannie wielbić Boga. Dzięki 
łasce wiary udaje się nam w 
jakimś stopniu wniknąć w ta-
jemnicę rzeczywistości Bożej. 
Poznać działalność zbawczą 

Osób Trójcy Świętej i pojąć wiel-
kość Miłości Bożej. 

„Chrześcijanin rozpoczyna swój 
dzień, swoje modlitwy i dzia-
łania znakiem krzyża: „W imię 
Ojca i Syna, i Ducha Świętego. 
Amen”. Ochrzczony poświęca 
cały swój dzień chwale Bo-
żej i prosi Zbawiciela o łaskę, 
która pozwala mu działać w 
Duchu Świętym jako dziecku 
Ojca. Znak krzyża umacnia nas 
w chwilach pokus i trudności.” 
(KKK 2157)

Bogumiła Lech-Pallach
bogumilalech@wp.pl

ogłoszenie

ogłoszenie

Zbieramy pieniądze na 
Nowy Konfesjonał do 

naszego Kościoła.

Bóg zapłać za wszystkie 
złożone ofiary.

konto klasztorne: 46 1240 
1239 1111 0010 0295 2102
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Pokój i Dobro!
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